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Па д з е я 
ўскалыхнула не 
толькі віцебскія 

ўлады ды інтэрнэт, але і 
тых, у чыёй душы яшчэ  
жывыя хоць нейкія на-
цыянальныя пачуцці.

Улада атрымала та-
кую гучную поўху, што 
ейнае рэха, здаецца мне, 
хоць на нейкі час вярну-
ла яе ў тую рэальнасць, 
ад якой яна так шпарка 
бегла апошнія 15 гадоў. 
Ёй ужо падавалася, што 
той “нечуваны ў свеце” 
клопат пра свой народ 
дае пажыццёвае права 
знаходзіцца пры ўладным 
карыце ажно да самага 
свайго скону. Асабліва 
гэтая вера ўмацавалася 
з прыходам таварыша 
Косінца. Такога шалёнага 
росквіту горад не бачыў, 
мабыць, яшчэ ніколі ў сва-
ёй гісторыі. Апагеем гэта-
га працэсу стала адкрыц-
цё новай-старой плошчы 
і ўсталяванне на ёй най-
вышэйшай у краіне яліны 

з пяціканцовай зоркай на 
вяршаліне. 

“Каму плоха, калі нам 
харашо”   так называец-
ца артыкул у “Віцьбічах” 
пра зацятага “хулігана і 
парушальніка грамад-
скага парадку” С. Ка-
валенку. Назоў вельмі 
красамоўны. Ім так до-
бра, бы за саветамі: ні 
табе Пазняка, ні белару-
скае мовы, ні сцяга, ні 
праўды пра сябе саміх і 
тую дзяржаву, якую яны 
збудавалі. Палітычны пра-
тэст супраць татальнае 
русіфікацыі і парушэння 

нацыянальных ды чала-
вечых правоў  карэспан-
дэнтка газеты імкнецца 
перавесці ў плоскасць 
звычайнага хуліганства. 
Улады далі загад   і з ге-
роя Каваленкі на старон-
ках газеты зрабілі ама-
ральнага паўмонстра. 
Брыдка, непрыстойна і 
непрафесійна.

Сяргей зрабіў тое, 
што ён мусіў зрабіць 
як паслядоўнік Мірона, 
як сучасны беларус, 
пазбаўлены ўладамі пра-
ва вольна выказваць свае 
нацыянальныя пачуцці. 

Ягоная душа, чуйная да 
нацыяналнай крыўды, 
нанесенай беларусам 
існай уладай, адшука-
ла, тую кропку, над якой 
трэба было паставіць 
дрэўка сцяга ў выглядзе 
сцвярджальнага клічніка 
перамогі. Ён перамог 
не толькі абставіны ды і 
ўлады. Галоўная ягоная 
перамога—гэта перамо-
га над апалітычнасцю і 
апатыяй грамадства, якая 
нішчыць чалавека і пе-
ратварае яго ў чалавека-
падобную жывёлу.  

Трэба адзначыць 
старшыня аблвыкан-
каму стаў тым хрос-
ным бацькам, які сваімі 
апантанымі дзеяннямі 
справакаваў на гэты 
ўчынак апазіцыянера. За 
сваё немалое ўжо жыц-
цё я не аднойчы бачыў, 
як абставіны ставілі на 
месца тых, хто імкнуўся 
выявіць свае, здавалася 
б, выключныя здольнасці 
і ненатуральную пра-

гу да дзеянняў у час, 
які патрабаваў іншых 
учынкаў і паводзінаў.  
Косінец нявольна 
спрычыніўся да бараць-
бы беларускага народу 
за свае нацыянальныя ды 
палітычныя правы: плош-
ча Перамогі   гэта віцебскі 
майдан, які старшыня, бу-
дуючы для сваёй велічы, 
збудаваў для будучай 
перамогі над рэжымам. 
Якое яшчэ месца ў го-
радзе здолее змясціць 
столькі людзей разам? 
Дзякуем яму за гэта.

Тое, што святкаван-
не 600-годдзя перамогі 
б е л а рус к а - п о л ь с к а га 
войска ў Грунвальдскай 
бітве пачынаецца такой 
прыгожай падзеяй, дае 
спадзеў на змену існай 
улады. Змагаемся за гэта! 
Настройваемся на вы-
бары 2011 году. Слава 
героям Бацькаўшчыны! 
Ганьба антыбеларускаму 
рэжыму!

рэдактар.

Аб’явА

Пазняк: 
Каваленка стаў 
рыцарам

Зянон Пазьняк пракамэнтаваў учынак 
актывіста КХП БнФ сяргея Каваленкі, які 
вывесіў на ёлцы ў Віцебску бел чырвона 
белы сьцяг.

у Беларусі нтэрнэт па-ранейшаму заста-
ецца ці ні адзінай тэрыторыяй свабоды. 
дык вось тыя дыскусіі, што распачаліся на 
розных сайтах з нагоды сяргеевага ўчынку 
аказаліся вострымі і зацятамі: супрацьста-
янне паміж вольнай Беларуссю і Беларуссю 
лукашэнкі нікуды не падзелася. ні турмы, 
ні запалохванні, ні гвалт не спынілі прагі 
да свабоды. І, як казаў Колас, усё «...дарма: 
жывую сілу не запраторыш у магілу”. 

Падамо найбольш арыгінальныя 
выказванні наведвальнікаў сайту «народ-
ныя навіны Віцебска”.

Похоже они не так сильны, как это кажет-
ся. Белорусы оказались сильнее.

Походу лукашистам лучше воткнуть те-
перь язычки себе в одно место и не вякать на 
белоруса. Вы облажались и проиграли. Слава 
Герою! Слава Беларуси!

Шестёрки обделались, и всё, что теперь 
им остаётся - это вякать на белорусов из-за 
угла. На флаг, на всё вообще вокруг.

Они даже сами не знают, что теперь де-
лать, крутятся, не знают за что укусить, 
сами себя за хвост кусают.

Не обращайте внимания, это не от радо-
сти, от тупика. Бессильные визг и истерика.

Мы победили, не они.
Им скоро вообще конец придёт и всей ихней 

банде. Сергей этот флаг ещё над резиденцией 
поднимет.

Нет героя в глазах лакеев. Любители уни-
формы и жизни по принципу: чарка, шкварка, 
огурец! Человек совершил Поступок. В нем жи-
вет идея свободы и любовь к национальным 
беларуским символам. А в вас живут только 
глисты. Рабам не свойственно стремление к 
свободе. Главное стремление раба - получить 
лучшие условия: то есть чтобы кормили 
вкуснее, чтобы подстилка была мягче. Либо 
- верх желаний - самому иметь рабов. Раб не 
понимает преимуществ свободы. Он понима-
ет только право силы. У нашего народа до сих 
пор еще следы ярма на шее.

Спрадвечныя сымбалі беларусаў-гэта
 герб “Пагоня”, уведзены князем Віценем (1293 

– 1316); бел-чырвона-белыя сьцягі-харугвы ВКЛ 
у Грунвальдзкай бітве ў 1410 г.

Дух Свободы, - сильнее “духа времени”…Мо-
лодец, а то режим решил, что всех запугал и 
оболванил… Герой похож на Вакулу-кузнеца из 
нового фильма “Рождественская ночь”…

Революцию, даже бархатную не делают ан-
гелы в белых перчатках. Какая разница, кто 
такой Коваленко? Частная жизнь не имеет 
значения. Главное, что он современный, жи-
вёт в 2010 году. А вы люди из 70-х годов про-
шлого века, тени прошлого, живые мумии, 
музейные экспонаты советской эпохи. Ошиб-
ка природы. Обратно время в совок не повер-
нёшь, только людям, да и себе навредите.

Выказванні пададзены без зменаў, 
папраўлены толькі некаторыя моўныя 
памылкі, за змест тэкстаў рэдакцыя адказнасці 
не нясе.

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Спадара Галаваня міліцыя 
затрымала ў цэнтры горада 
і даставіла ў Першамайскі 
РАУС.

Пазней быў дастаўлены 
ў пастарунак і Валер Рама-
ненка. 

Неўзабаве сустаршы-
ня БХД Павал Севярынец 
наведаў затрыманых і 
пераканаўся ў абсалютнай 
цвярозасці грамадзянаў.

Сёння ж у Віцебску сем су-
так арышту атрымаў сябра 
«Маладой Беларусі» Тарас 
Сурган.

Павел Севярынец сцвяр-
джае, што ў  Віцебску ідзе 
аблава на дэмакратычных 
актывістаў. Адбываецца 
відавочнае бясчынства. 
Мясцовыя ўлады страшэнна 
раззлаваныя бел-чырвона- 
белым сцягам на цэнтраль-

най ялінцы. Злуюцца яны з 
таго, што былі вымушаныя 
вызваліць Сяргея Каваленку. 

У вернасці словаў Се-
вярынца я пераканаўся, 
наведаўшы плошчу Перамо-
гі, - тры міліцыянеры адзіно-
ка бадзяліся непадалёк ад 
ялінкі, вакол якой нікога не 
было. Для каго тады гэтая 
плошча і елка?

Ян сведка.

ІдЗЕ аБлаВа 
на лЮдЗЕЙ

15 студзеня двух віцебскіх чальцоў партыі Беларуская хрысціянская дэ-
макратыя Валерыя раманенку і алеся галаваня да панядзелка змясцілі ў 
ізалятар часовага ўтрымання. на іх былі складзеныя пратаколы па артыкуле 
17 частка 2 адміністрацыйнага кодэксу «Знаходжанне п’янымі ў грамадскім 
месцы».

дрыжыце: і калхозны трон,
і падхалімскія капэлы,
калі вывешвае Мірон
сцяг родны бел чырвона белы!

Пазьняк: «Гераічны ўчынак Сяргея Каваленкі 
яшчэ раз паказаў, што значыць сьцяг у сыстэме 
каштоўнасьцяў народа, і што за рэжым улады ёсьць 
у Беларусі. Наш сьцяг — гэта сымбаль усіх нас, тут 
— уся наша Беларусь, як зьява жыцьця і Вечнасьці. 
Людзі, якія гэта ўсьведамляюць, здольныя на 
подзьвігі дзеля сьцяга.

Нагадаю, з чаго пачынаў антыбеларускі рэжым - з 
замены беларускага сьцяга на сьцяг акупацыйны, 
на знак камуна-савецкай акупацыі. І гэта ня про-
ста фармальнасьць. Які сьцяг - такая і палітыка. 
Палітыка пад акупацыйным знакам - акупацыйная. 
Гэта значыць антыбеларуская, антынацыянальная. 
Гэта палітыка цемры, накіраваная на вынішчэньне 
беларускай мовы, беларускай свабоды, і белару-
скай культуры.

На Каваленку накінуліся і пачалі зьбіваць зь няна-
вісьцю і злобай. Беларуская ўлада і прадстаўнікі бе-
ларускай улады так бы сябе ніколі не паводзілі. Гэта 
стыль чужой улады, якая ваюе з народам.

Легендарны Мірон (а гэта канкрэтны чалавек) 
сваімі подзьвігамі стварыў нефармальны «Ордэн 
беларускага сьцяга». 

Рыцарам Сьцяга можна стаць, толькі 
зьдзейсьніўшы подзьвіг, варты ўзроўню Мірона. 
Сяргей Каваленка стаў такім рыцарам.

Годны ўчынак і годныя паводзіны. Рыцар Сьця-
га робіць вялікі ўчынак і адкрыта абараняе гонар 
Сьцяга.

І заўважце, як пры адкрытай пазыцыі Каваленкі 
пачаў кідацца ў бакі і курчыцца антыбеларускі рэ-
жым. Каваленку выпусьцілі да суду, бо спалохаліся 
беларускага рушэньня і росту яго папулярнасьці. 
Хаця, які тут суд, судзьдзяў трэба судзіць.

Хоць павольна, але мінае ўжо час цемры, і 
неўзабаве згіне зусім».

радыё свабода.

З ПачатКаМ сВЯтКаВаннЯ 
600-годдЗЯ грунВальдсКаЙ БІтВы!

2010 год 
распачаўся зна-

кавай падзеяй для 
Віцебска і, я думаю, для 

ўсёй Беларусі: сяргей Ка-
валенка вывесіў на самай 

высокай ялінцы краіны 
бел-чырвона-белы 

сцяг перамогі.
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Нашы вядомыя земляКі

а Што далЕЙ?

А атрымоўваецца ў 
іх прыблізна гэтакая рэ-
альнасць. Нягледзячы на 
эканамічны спад і нявыду-
манае пагаршэнне жыцця 
перад спробай захопу ўлады 
мясцовай апазіцыяй на чар-
говых выбарах народ 
ізноў згуртаваўся ва-
кол адзінага гаранта 
існага ладу жыцця. 
«За год з 68, 5 да 73, 8 
працэнтаў павялічалася 
колькасць беларускіх 
грамадзянаў, пера-
кананых у тым, што 
краіна развіваецца ў 
правільным кірунку”. Гэткая 
ж колькасць адзначае, што 
дзейнасць кіраўніка дзяржа-
вы адпавядае інтарэсам такіх 
людзей, як яны. Паспрабуем 
жа разабрацца, якімі бачыць 
гэтых людзей раённая газета 
вачамі існай ўлады.

Ёсць разумная ўлада, 
ідэалагічная служба, 
пісьменныя кіраўнікі 
прадпрыемстваў і 
арганізацый, якія пад чуй-
ным кіраўніцтвам мясцовай 
вертыкалі вядуць за сабой 
працоўныя калектывы ў 
светлае заўтра. Ёсць пера-
можцы розных конкурсаў, 
спаборніцтваў, «бітваў за 
ўраджай”, таленавітая мо-
ладзь, спартоўцы, старажылы, 
танцоры... Дэкрэты, падзеі, 
справаздачы, гістарычныя 
экскурсы, даследаванні, 
віншаванні, парады хворым 
і анекдоты...Ёсць нават зла-
чынцы, злодзеі, гвалтаўнікі, 
рабаўнікі, п’янюгі і дрэнныя 
бацькі... 

Няма толькі праўды і жы-
вых, вольных, нацыянальна-
свядомых беларускіх людзей, 
здольных абмяркоўваць лю-
быя пытанні разнастайнага 
і няпростага нашага жыцця, 
якія на старонках газеты 
ніколі і не падымаліся. 

Затое ёсць народ, які не 
чытае беларускіх кніжак, 

якому адмоўлена ў праве 
мець свой нацыянальны 
кінематограф, свой цалкам 
беларускамоўны тэлека-
нал, свой беларускамоўны 
ўніверсітэт, сваё нацыя-
нальнае жыццё, якое, на 

жаль, усведамляецца ў вы-
глядзе дураслівых кабет і 
мужчынаў у нацыянальных 
строях з песьнямі пра чарку 
ды скварку. Ёсць народ, які 
танчыць пад чужую музыку 
і дудку, які не верачы ў бога, 
але чамусьці так бяздумна 
кідаецца ў крыжападобную 
лунку на Вадохрышча. Ну, гэ-
так жа як на першых выбарах 
за Лукашэнку. Ёсць закам-
плексаваны аж да распаду 
асобы чалавек, які захлынаец-
ца ад нянавісці да беларускай 
мовы і ўсяго нацыянальнага. 
Ёсць праваслаўныя храмы, 
якіх у раёне ўжо і не мала, 
але ці прагне новазьяўлены 
хрысціянін праўды пра краіну 
і сябе? А калі не прагне, то ці 
хрысціянін ён тады?

А дзе палітычныя 
партыі, вольныя грамадскія 
арганізацыі? Дзе смелыя асо-
бы, што адкрываюць вочы 
тым, у каго яны заплюшчыны? 
Замест гэтага напаўжывыя 
развагі пра напаўмёртвае 
жыццё. Назавіце, хаця б адна-
го цікавага чалавека ў раёне, 
які б быў для вас  прыкла-
дам грамадзянскай пазіцыі, 
бездакорным маральным 
аўтарытэтам. Пры таталь-
най залежнасці ад сапселых 
савецкіх жахаў паўстаць такія 
асобы ў раёне, зразумела, не 
моуць. 

Просты грамадзянін 
кроку ступіць не можа без 
таго, каб ні узгадніць з ула-
дай напрамак свайго далей-
шага руху. Таму ўсё часцей 
і часцей можна пачуць з 
вуснаў настаўнікаў і медыкаў 

скаргі на неспрыяль-
ны псіхалагічны клімат і 
нялюдзкія ўмовы працы. 
А калі ўжо прадстаўнікі гэ-
тых прафесій ненавідзяць 
сваю працу, тут ўжо не да 
жартаў. 

Вось такая карцінка 
вымалявалася ў мяне пас-
ля чытання газеты «Жыццё 

Прыдзвіння”, якая, дарэчы, 
нічым не адрозніваецца ад 
усіх астаніх афіцыйных СМІ. 
Бедны народ, бедная краіна! 
Бедны не толькі з таго, што 
мала зарабляе, а з таго, што 
згаджаецца трываць здзек 
над нацыянальнай душой, 
якога амаль ужо і не адчу-
вае. Бо заглушыў водкай, 
нацыянальным бяспамяцт-
вам, здрадай нацыянальным 
ідэалам, нават чужой мовай, 
каб ужо і згадкі не было.

Але згадка будзе! 
Нарадзілася ўжо новае пака-
ленне беларускага супраціву, 
якое да свайго скону не 
дасьць забыцца на вечныя 
нашыя сімвалы: беларускую 
мову, бел-чырвона-белы сцяг, 
герб «Пагоня”! І гэта не права-
кацыя, як сведчыць БТ у сваім 
мярзотным фільміку. Права-
кацыяй з’яўляецца збудаваны 
Лукашэнкам лад жыцця, які 
правакуе народ  на нялюдскія 
саўковыя адносіны, фальш, 
падмену, які пазбаўляе 
цывілізаванай еўрапейскай 
будучыні. Замест збудавання 
адзінай нацыі на нацыяналь-
ных каштоўнасцях, а іншага і 
не дадзена, рэжым Лукашэнкі 
падзяліў народ на вашых і на-
шых, як пры сталіне, хрушчо-
ве, брэжневе. А што далей? 

Якаў дрозд.

лЕў ІВанаВІч саПЕга 
Канцлер ВКЛ. Паходзіў са старажытнага 

роду аршанскіх баяр. Нарадзіўся ў радавым 
маёнтку Астроўна Віцебскага павета. У 
маладым узросце яго аддалі на выхаванне ў 
нясвіжскі двор Мікалая Радзівіла Чорнага. 

Вучыўся ў кальвінісцкіх настаўнікаў 
у Нясвіжы, у Лейпцыгскім універсітэце, 
дзе перайшоў у кальвінізм. Добра ведаў 
замежныя мовы. У 1579-1581 гг. на чале 
гусарскай харугвы прымаў удзел у Лівонскай 
вайне 1558-1583гг. , удзельнічаў у стварэнне  
Трыбунала ВКЛ, у 1584 г. падпісаў у Маскве 
пагадненне аб новым перамір’і. У 1586 годзе  
перайшоў у каталіцтва.

Узначальваў соймавую камісію па 
падрыхтоўцы Статута ВКЛ 1588г., самага 
прагрэсіўнага на той час зводу законаў. 
З 1589 года кіраваў знешняй і ўнутранай 
палітыкай княства. На царкоўным саборы 
1596 года выступіў у абарону Берасцейскай 
царкоўнай уніі. 

Вынікам ягонай дыпламатычнай дзейнасці 
ў маскоўскім накірунку стала падпісанне 
Дэвулінскага перамір’я 1618 года.

Пасля забойства ў 1623 годзе 
праваслаўнымі вернікамі ўніяцкага 
архіепіскапа Язафата Кунцэвіча ў Віцебску 
Сапега ўзначаліў судовую камісію, якая 
вынесла суровыя пакаранні ўдзельнікам 
забойства. 

Удзельнічаў у вайсковых дзеяннях 
супраць Швецыі, Масковіі. Займаючы высокія 
пасады ў ВКЛ, сваёй палітычнай дзейнасцю 
адстойваў суверэнітэт краіны ў складзе 
федэратыўнай Рэчы Паспалітай. Ягоная 
дзейнасць спрыяла развіццю і ўмацаванню 
Беларусі ў 2-й палове 16— пачатку 17 ст.ст.

Леў Сапега быў сапраўдным патрыётам 
сваёй Бацькаўшчыны, садзейнічаў развіццю 
кнігадрукавання, сабраў вялікую бібліятэку, 
фундаваў будаўніцтва рэлігійных святыняў.

Якаў дрозд.

Пра ўзровень сярэдняй адукацыі. 
Большасць беларусаў глядзіць на свет 

праз расійскае тэлебачанне, таму мы маем 
стэрэатыпныя ўяўленні пра Амерыку і 
амерыканцаў. Відаць, дзякуючы гумарысту 
Задорнаву, я чакала, што адукацыя ў амеры-
канскай школе будзе нізкага ўзроўню. Дык 
вось, мяркуйце самі: у 8 класе 5 абавязко-
вых прадметаў: англійская мова, літаратура, 
матэматыка, сацыяльныя навукі, навука 
і навыкі для жыцця (асновы хіміі, фізікі, 
біялогіі, геаграфіі). Яшчэ дзённік прадуглед-
жвае 3 пустыя клетачкі, куды можна ўзяць 3 
прадметы паводле выбару. Гэта можа быць 
музыка, тэхналогія, тэатральнае мастацтва, 
кіраванне аўтамабілем і шмат чаго іншага. 
Вялікая ўвага надаецца спорту. А наогул, 
цэнтралізаванай сістэмы адукацыі ў Аме-
рыцы няма. Чаму і ў якім аб’ёме вучыць 
дзяцей, вырашаецца на мясцовым узроўні 
праз школьную Раду. Яе абіраюць усе мясцо-
выя жыхары на некалкі год, а Рада аб’яўляе 
конкурс і прызначае дырэктара школы. Ні 
міністэрства адукацыі, ні адміністрацыя 
штата на гэты працэс не мае ўплыву. 

У Williston Middle School праграма 8 кла-
са па матэматыцы нічым не адрозніваецца 
ад праграмы нашай школы – дробы, дзе-
сятковыя дробы, ступені, плошчы фігураў, 
аб’ёмы целаў – усё ёсць. Праўда, задачнік 
зусім іншы. Ён больш падобны на часопіс 
“Разгадайка”, які нашыя вучні скупляюць 
у кіёсках і рашаюць задачкі без прымусу. У 
амерыканскім задачніку больш заданняў на 
логіку, кемлівасць і практычнае прымянен-
не тэорыі. Затое, узяўшы кантрольную па 

грамадазнаўстве, я змагла адказаць толькі 
на адно пытанне з пятнаццаці. Маіх прак-
тычных ведаў пра сацыяльнае ўладкаванне 
сучаснага свету нават пасля універсітэцкага 
курсу грамадазнаўчых навук не хапіла на 
сярэдні ўзровень амерыканскага  
васьмікласніка. 

Вышэйшая ступень сярэдняй школы 
(High School) мае асобнае памяшканне і 
больш сур’ёзнае абсталяванне. Напрыклад, 
у школе, якую наведвае Іван, мы бачылі 
чатыры кабінеты біялогіі, кожны абсталя-
ваны сваёй лабараторыяй, адмысловымі 
прыладамі і адпаведнай літаратурай для вы-
вучэння розных галінаў біялагічных навук. 

Асобна скажу пра праграму англійскай 
мовы. Яе вывучаюць на двух занятках ELL 
(English Language Learning) і Language Art. 
Прадмет моўнае мастацтва прадуглед-
жвае навучанне прыгажосці мовы. Гэта і 
каліграфія, і прыгожае пісьменства, і яснае 
выкладанне думак і якаснае напісанне дзе-
лавых папераў. 

Зразумела, у Амерыцы ёсць усякія шко-
лы: і слабейшыя, і мацнейныя. Williston 
middle school – звычайная сярэднестаты-
стычная бясплатная дзяржаўная школа, 
якая займае 40-е месца ў рэйтынгу ў сваёй 
акрузе. У такіх школах навучаюцца каля 90 
працэнтаў амерыканскіх дзяцей. Астатнія 
наведваюць прыватныя школы ці знаход-
зяцца на хатнім навучанні, якое становіцца 
ўсё больш папулярным. Лічыцца, што хатняе 
навучанне больш якаснае. Бацькі самі выра-
шаюць, у якую школу аддаць дзіця.

тамара Мацкевіч.

амерыКаНсКая шКола вачыма 
беларусКага НастаўНіКа

(Працяг. Пачатак у нумары 70)

Замест збудавання адзінай нацыі 
на нацыянальных каштоўнасцях, а 
іншага і не дадзена, рэжым лукашэнкі 
падзяліў народ на вашых і нашых.

выклікаюць на допыт у 
пракуратуру

Нагадаем, ператрус у кватэры, якую здыма-
юць Сяргей Серабро і ягоная жонка, адбыўся 
13 студзеня. Ён быў зьвязаны з крымінальнай 
справай Сяргея Каваленкі, які 7 студзеня 
вывесіў бел-чырвона-белы сьцяг на галоўнай 
гарадзкой ёлцы на плошчы Перамогі. Гэты 
момант, а таксама тое, як сьцяг здымалі 
супрацоўнікі МНС, журналісту ўдалося сфата-
графаваць. Гэтыя здымкі й цікавілі міліцыянтаў: 
супрацоўнікі ў форме спрабавалі затрымаць 
спадара Серабро яшчэ падчас здымак, але з 
тэхнічных прычынаў яны не змаглі ні пагляд-
зець, ні выдаліць непажаданыя кадры, якія по-
тым шырока разышліся па інтэрнэце. 

Тым не менш міліцыянты запісалі асабістыя 
зьвесткі Сяргея Серабро і праз колькі дзён 
прыйшлі ў кватэру, дзе ён жыве. Каб правесьці 
ператрус, выклікалі гаспадыню, і забралі 
аргтэхніку бязь ведама ўладальніка.

Спадар Серабро быў змушаны зьвярнуц-
ца ў абласную пракуратуру, бо забраньне 
маёмасьці лічыць незаконным. Учора яму па-
тэлефанавала сьледчая Аксана Муравіцкая, 

якая вядзе справу Сяргея Каваленкі, і прапа-
навала вярнуць рэчы. Сяргей Серабро адзна-
чае, што з выгляду іх нібыта ніхто не чапаў і 
не дасьледаваў – усе пячаткі, датаваныя 13-м 
студзеня, засталіся некранутыя.

Ад спадарыні Муравіцкай журналіст 
атрымаў і позву на допыт: у панядзелак 1 лю-
тага ён мусіць распавесьці сьледчай па справе 
Сяргея Каваленкі, каму належыць тэхніка, якая 
знаходзілася ў ягонай кватэры.

Сяргей Серабро лічыць, што сыстэмныя 
блёкі і фотаапарат былі забраныя падчас пе-
ратрусу ня толькі таму, што міліцыянты хацелі 
ўважліва разгледзець фатаздымкі плошчы 
і бел-чырвона-белага сьцяга на ёлцы. Ён не 
выключае, што супрацоўнікі міліцыі імкнуліся 
такім чынам паралізаваць аднаўленьне сай-
ту “Народныя навіны Віцебску”, на якім учы-
нак Сяргея Ка-валенкі актыўна камэнтаваўся 
наведнікамі, а таксама зьяўляліся апошнія 
зьвесткі пра лёс апазыцыянэра, супраць якога 
распачалі кры-мінальную справу.

радыё свабода.

Дайджэст » Грамадства 
Журналісту і рэдактару сайта “народныя навіны Віцебску” сяргею се-

рабро, у якога міліцыянты забралі фотаапарат і два сыстэмныя блокі 
кампутараў, пасля скаргі ў пракуратуру вярнулі маёмасьць.

7 cлавутасцяў віцебсКага раёНа

Калі праглядаеш дзяржаўную прэсу і ў прыватнасці раённую газету «Жыццё 
Прыдзвіння”, складваецца ўражанне нейкай штучнасці і неарганічнасці, я б нават сказаў, 
куцай калейдаскапічнасці той карцінкі, якую спрабуюць склеіць з куды больш разна-
стайнага жыцця сучасныя ідэолагі, каб хоць як засведчыць слушнасць існуючай мадэлі 
сацыяльна-палітычнага і культурнага жыцця на Беларусі.

2.дом-сядзіба І. Я. рэпіна 
«Здраўнёва”
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россИЯ настоЯла 
на сВоЕМ

беларусКая іНтрыга: 
луКашэНКа суПраць эКаНоміКі

Мінулым разам у саветы з апазіцыі не 
прабіўся практычна ніхто. Сфармаваны во-
сенню 2008-га парламент назіральнікі з’едліва 
назвалі «стэрыльным». Ну, а на прэзідэнцкіх 
выбарах з 1994-га, самі ведаеце — нязменны 
трыумфатар. І Лукашэнка ўжо выразна даў зра-
зумець, што разлічвае на чарговую перамогу.

Глуха як у танку?
Перад сёлетнімі выбарамі ўлады зрабілі 

жэст — унеслі аж каля 130 паправак у вы-
барчае заканадаўства. Лозунг на экспарт, 
для Еўразвязу — лібералізацыя. Кошт гэтай 
рыторыкі вы ведаеце.

Незалежныя эксперты паставілі дыягназ: 
так, па дробязі (збор подпісаў, агітацыя і да т.п.) 
стане крыху лягчэй, меней душылаўкі, але

ў прынцыповых пытаннях — назіранне і 
падлік галасоў — усё па-старому. А значыць, 
выбарчы працэс застаецца чорнай скрыняй. 

Апазіцыі, па сутнасці, дадуць злёгку 
пагарэзнічаць на прамежкавых стадыях. Зрэш-
ты, у яе замала актывістаў і рэсурсаў, каб густа 
выступіць на мясцовых выбарах 25 красавіка 
па ўсёй краіне. Людзі не гараць жаданнем 
страчваць працу, атрымліваць два вазы і цэ-
бар іншых непрыемнасцей дзеля ілюзіі.

На прэзідэнцкіх выбарах момант напру-
жання заўсёды большы, але і тут на сёння 
шанцы Лукашэнкі выглядаюць больш чым 
унушальнымі. Адміністрацыйны рэсурс 
— само сабой. Але ж! Пры ўсёй умоўнасці 
рэйтынгаў у краіне выпаленага палітычнага 
поля прывядзем лічбы снежаньскага нацыя-
нальнага апытання НІСЭПД. Адказваючы на 
адкрытае пытанне «Калі б заўтра адбыліся 
выбары прэзідэнта Беларусі, за каго б вы 
прагаласавалі?», 42,5% назвалі Лукашэнку.

Пасля прасядання на некалькі працэнтаў 
(крызісныя непрыемнасці, дэвальвацыя) яго 
рэйтынг эластычна вярнуўся на ўзровень ве-
расня 2008 года. Сацыялагічныя даследаванні 
паказваюць: у крызіс людзі гатовы зацягнуць 
паясы, знізіць патрэбы, ператрываць на гор-
шай працы і г.д. Ніякіх вам гронак гневу, ніякіх 
рэвалюцыйных памкненняў. Яшчэ больш, са 
слоў сацыёлага Надзеі Яфімавай, «крызіс не 
стаў стымулам да актыўнасці, а стаў стымулам 
да дэградацыі».

Здавалася б, кіруй ды ў вус не дзьмі да скан-
чэння веку!

Аднак прыйшла бяда, адкуль не чакалі. Да-
кладней, наверсе здагадваліся, што рана ці 
позна Расія стане шчаміць па поўнай прагра-
ме. Але неяк усё не верылася. Вось і цяпер, у 
кантэксце нафтавага процістаяння, Лукашэн-
ка піша Мядзведзеву: ну як жа так, у снежні ж 
дамаўляліся!..

Але слова да справы не прышыеш, а суро-
вы Сечын гне сваё: нафтавая лафа скончылася, 
ганіце мыта на чорнае золата па поўнай! І хто 
паверыць, што расійскі віцэ-прэм’ер займаец-
ца самавольствам без адмашкі зверху?

Кажуць, на кон пастаўлены беларускія НПЗ, і 
не толькі. Зрэшты, калі іх і ўдасца адбіць, то сама 
нафтаперапрацоўка па новай, бязлітаснай схе-
ме можа зваліцца ў мінус.

Тым часам крызіс падкасіў наша машынабу-
даванне, якое дагэтуль трымаецца на саста-
рэлых кітах савецкай індустрыі. Так, напры-
клад, аўтапрам па выніках года ўпаў на 43,6%, 
складскія запасы грузавікоў павялічыліся ў 

1,8 разу. Увогуле беларускі экспарт тавараў за 
11 месяцаў летась з’ехаў на 38,4%. Для малой 
адкрытай эканомікі — а наша па-навуковаму 
менавіта такая — гэта каласальны правал.

І шанцы аднавіць прамысловы экспарт пасля 
крызісу хісткія. Эканоміцы да зарэзу патрэбна 
мадэрнізацыя. Дзе ўзяць грошы, інвестыцыі? 
Можа, «Захад нам дапаможа»?

Так, Захад паказаў, што можа падкінуць 
крэдытаў. Летась беларускія фінансы 
праседзелі на іголцы МВФ. Але Еўропа 
сама сядзіць на расійскіх энергарэсурсах, 
альтэрнатыўныя пастаўкі для нас (Каспій, 
а тым больш Венесуэла або Іран) віламі па 
вадзе пісаны. Ад Расіі, няхай і ўсё больш 
незгаворлівай, так вось проста не адчаліш.

«Свой геапалітычны выбар Мінск, як ні дзіўна, 
ужо зрабіў, — гаворыць эксперт аналітычнага 
цэнтра „Стратэгія“ Валер Карбалевіч. — Гэта 
— балансаванне. Мадэль дае эфект, і мя-
няць яе цяперашняе кіраўніцтва Беларусі не 
збіраецца». 

Галоўная ж беларуская інтрыга, лічыць 
палітолаг, палягае ў барацьбе Лукашэнкі су-
праць эканомікі.

Вось такі ён, сюжэт драмы ў краіне амаль 
дарэшты выпаленай палітычнай альтэрнаты-
вы: пры яе бачнай адсутнасці афіцыйны пра-
вадыр вядзе бой з усё больш бязлітаснымі 
эканамічнымі наваламі. Якім не ў стане 
эфектыўна процістаяць заточаная пад танныя 
энерганосьбіты мадэль. 

«Лукашэнка можа выйграць выбары па звы-
клай схеме, але гэта не вырашыць ніводнай 
праблемы, — гаворыць Яраслаў Раманчук, 
кіраўнік Навукова-даследчага цэнтра Мізеса. 
— І самым цяжкім для кіраўніка краіны будзе 
год пасля выбараў».

Ён дапускае, што, «захоўваючы, магчыма, ры-
торыку, Лукашэнка будзе змушаны выкінуць 
на сметнік архаічную эканамічную мадэль».

Што тады? Кітайскі, сінгапурскі шлях? Ад-
нак тут шмат «але», і варыянт сапраўднай 
лібералізацыі бізнесу пры захаванні жорсткай 
аўтарытарнай мадэлі, паводле прагнозаў экс-
перта, здольны працягнуць толькі два-тры 
гады.

Дапусціць жа «разгул дэмакратыі» цяпераш-
няя ўлада і ў думках не можа.

«Лукашэнка ўжо ўзяў элементы праграмы 
сваіх палітычных апанентаў, — мяркуе Раман-
чук. — Ён укараняе элементы ліберальнай 
эканомікі і пакрыху рушыў у бок Захада. Пы-
танне ў тым, як доўга ўдасца ўліваць новае 
віно ў старыя мяхі».

Так што не выключана: сапраўдны час 
выклікаў прыйдзе пасля выбараў.

аляксандр Класкоўскі, 
БелаПан.

но торжествуют 
только россияне 

- им удалось отстоять по-
зиции «первоначального 
компромисса» - 6,3 млн. т 
беспошлинных поставок. 
Белорусскому первому 
вице-премьеру Семаш-
ко приходится делать 
вид, что «так и задумыва-
лось». 

«Сегодня подписан 
целый пакет докумен-
тов. Это изменения к Со-
глашению по поставкам 
сырой нефти в Белорус-
сию, методика тарифоо-
бразования на продажу 
нефти, баланс нефтяного 
сырья на 2010 год, со-
вместное Заявление 
вице-премьеров двух 
стан о гарантиях бес-
перебойного транзита», 
- цитирует Сечина «РИА 
Новости».

Ранее российская 
сторона заявляла, что в 
случае неподписания со-
глашения с 1 января Бе-
лоруссии придется опла-
чивать 100% таможенной 
пошлины при поставке 
российской нефти. Минск 
настаивал на льготном 
таможенном режиме и 
говорил, что проблема с 
пошлинами на нефть ста-
вит под вопрос сам про-
ект Таможенного союза.

Российская сторона 
заявляла о готовности 
без пошлины поставлять 
6,3 миллиона тонн рос-
сийской нефти в год в Бе-
лоруссию для внутренних 
нужд этой страны. Минск 
же настаивал на увеличе-
нии беспошлинных по-
ставок нефти до объема, 
по разным данным, от 8 
до 30 миллионов тонн в 
год, обещая в ином слу-
чае увеличить пошлины 
на транзит российской 
нефти с 3,9 доллара до 45 
долларов за тонну.

О чем же договори-
лись?

Стороны подписали 
протокол к соглашению 
от 2007 года, которым 
в течение предыдущих 
трех лет регулировались 
условия поставки рос-
сийской нефти и раздела 
между двумя странами 
экспортных пошлин на 
нефть и нефтепродукты.

Кроме того, подписа-
ны балансовая справка 
по поставкам нефти, ме-
тодика расчета стоимо-
сти транзита российской 
нефти через белорусскую 
территорию.

Владимир Семашко 
сообщил, что объем бес-
пошлинных поставок 
нефти в Беларусь соста-
вит 6,3 млн. т ежегодно. 
«Нам удалось доказать, 
что внутренние потреб-
ности Беларуси в нефти 
составляют не 5 млн. т, а 
6,3 млн. т, без учета вну-
тренней добычи нефти, 
- отметил первый вице-
премьер. - Цена этого во-
проса - $1 млн. 400 тыс.», 
цитирует Семашко Бел-
ТА.

Он особо подчеркнул, 
что достигнутые дого-
воренности дают воз-
можность существенно 
увеличить оговоренную 
цифру беспошлинных 
поставок нефти за счет 
следующих позиций. Во-
первых, к 1 октября бу-
дут оценены темпы роста 
белорусской экономики 
(а они могут составить 
по прогнозу в нынешнем 
году 10-11% ВВП), и бело-
русская сторона имеет 
право пропорционально 
увеличить квоту беспо-
шлинных поставок неф-
ти. Во-вторых, не будут 
облагаться пошлиной те 
объемы нефти, которые 
будут поставлены на бе-
лорусские НПЗ, а затем 
экспортированы в Рос-
сию в виде нефтепродук-
тов.

Кроме того, Владимир 
Семашко напомнил, что в 
последние годы структу-
ра переработки россий-
ской нефти в Беларуси 
сложилась следующим 
образом: половина ее пе-
рерабатывается за счет 
собственных средств бе-
лорусских предприятий, 
а вторая - как давальче-
ская нефть российских 
компаний. По словам 
первого вице-премьера, 
стороны договорились, 
что для российских ком-
паний режим работы в 
Беларуси не изменится с 
условием, что продукты 
нефтепереработки бу-
дут вывезены обратно в 
Россию. Соответственно 
давальческие объемы 
российской нефти также 
не будут облагаться тамо-
женной пошлиной. «До 
сегодняшнего дня для 
российских нефтяных 
компаний, работающих 
на белорусском рынке, 
это было очень болез-
ненным моментом», - 
подчеркнул Владимир 
Семашко.

Условия, о которых 
удалось договорить-
ся, достаточно близки к 
тому, которые действо-
вали в 2009 году, отметил 
первый вице-премьер. 
«Благодаря достигнутым 
договоренностям бюд-
жетные потери Беларуси 
будут не так велики, как 
это виделось еще совсем 
недавно», - сказал он.

Потери, возможно, 
будут «не так велики», но 
ведь не будет и прежних 
доходов, на которые пра-
вительство и президент 
так рассчитывали.

«Белорусский 
партизан».

Для палітолагаў стала ўжо 
агульным месцам казаць: мясцо-
выя выбары ў Беларусі не тояць 
інтрыгі. Ды і не толькі мясцовыя, 
па вялікім рахунку, дадаюць іншыя.

Потратив почти четыре недели на споры, уговоры и угрозы, 
Москва и Минск договорились - вице-премьер РФ Сечин доложил 
президенту Медведеву, что Россия и Беларусь подписали пакет до-
кументов по поставкам сырой нефти. 

Удзельнікі паседжання Рады 
Беларускага незалежніцкага 
блоку (БНБ) выказалі сур’ёзную 
заклапочанасць адсутнасцю 
рэальных крокаў з боку ўладаў 
па палітычнай лібералізацыі 
ўнутры краіны і падпісаннем 
супярэчных нацыянальнаму 
інтарэсу дамоваў з Расіяй.

На думку сябраў Рады, адсут-
насць рэальных крокаў на шля-
ху палітычнай лібералізацыі, 
адноўлены ціск на незалежныя 
сродкі масавай інфармацыі 
і няўрадавыя арганізацыі, 
прыніжальная прымусовая 
дактыласкапія, выключна 
павярхоўныя змены ў выбар-

чым заканадаўстве і цэлы шэ-
раг іншых фактаў цалкам супя-
рэчаць абвешчанаму курсу на 
лібералізацыю і грамадкі дыя-
лог.

Удзельнікі паседжання 
лічаць, што келейныя і не-
празрыстыя адносіны з Расіяй, 
падпісанне супярэчных нацыя-
нальнаму інтарэсу дамоваў аб 
КСАР АДКБ і аб Мытным звя-
зе нясуць рэальную пагрозу 
незалежнасці краіны і дабра-
быту яе грамадзянаў. Дзеля 
захавання асабістага кантро-
лю над звышпрыбыткамі ад 
нафтаперапрацоўкі, беларускі 
рэжым ахвяраваў інтарэсамі 

сотняў тысяч беларускіх 
аўтааматараў. Сённяшнія пера-
мовы з Расіяй аб урэгуляванні 
коштаў на нафту нясуць вялікую 
пагрозу алігархічнага захопу 
прадпрыемстваў беларускай 
нафтаперапрацоўкі.

Паседжанне Рады прыня-
ло палітычную заяву, якая 
ўтрымлівае заклік да ўладаў 
выйсці з дамоваў аб КСАР 
АДКБ і аб Мытным звязе, а 
таксама працягваць палітыку 
грамадскага дыялогу і курс 
на паўнавартаснае вяртан-
ня краіны ў еўрапейскія 
інтэграцыйныя працэсы.

беларусь мусіць выйсці з дамовы аб 
мытным звязе
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Поклiч Волi

Барацьба з «памыйкай», 
версія 2.0

Гэта яўны апгрэйд матывацыі. Версія 2.0. І 
добра, што наша чынавенства асвойвае пра-
ваабарончую лексіку. Раней мы проста чулі: 
трэба нарэшце разабрацца з гэтай памый-
кай!

Дарэчы, заўважана: памыйкай звычайна 
называюць інтэрнет людзі ад яго далёкія. Па-
мятаеце, як вясковы герой песні Высоцкага 
ўпершыню трапіў у Вялікі тэатр: «Был в бале-
те — мужики девок лапают…».

Так і тут: хтосьці падвядзе да манітора, па-
кажа, якія бываюць сайцікі — і ў неафіта вочы 
на лоб. Ну, а калі неафіт з паўнамоцтвамі — 
крычы гвалт! Чакай цыркуляра, знішчальную 
магутнасць якога найлепей вымяраць 
мегатонамі. За часамі СССР быў такі жарт на-
конт прапагандысцкай «міралюбнай палітыкі» 
камуністычнай імперыі: трэцяй сусветнай не 
будзе, але будзе такая барацьба за мір, што 
каменя на камені не застанецца.

Ніводзін прасунуты юзер Сеціва памый-
кай не назаве. Для яго гэта — інструмент, 
магутны, творчы. Кухонны нож таксама 
інструмент. Так, яго можа скарыстаць і зла-
чынца. Дык што, прадаваць па ліцэнзіі?

Сеціву ж, калі коратка пераказваць на-
шумелы праект указа, фактычна хочуць 
накінуць татальнае ліцэнзаванне. Розных 
рэсурсаў, інтэрнэт-медый і нават персаналь-
нага доступу. У інтэрнэт-кавярню без паш-
парта не сунешся. Дык гэта правы чалавека 
ці паліцэйская дзяржава?

«облико морале»
Што ж да маралі, за яе сапраўды трэба 

змагацца. Але якімі метадамі? Нашто паліць 
хату, каб падсмажыць яечню?

Так, дзяцей варта агароджваць ад рас-
пусты. Гэтак жа, як і ад запалак, тых самых 
вострых нажоў, таблетак. Але з гэтай задачай 
элементарна спраўляюцца на ўзроўні сям’і. 
Кладуць на вышэйшую паліцу — і ўся прабле-
ма. Ніхто з бацькоў не заклікае спыніць выпуск 
запалак. Што ж да Сеціва, то распрацоўшчыкі 
цыркуляраў відавочна ўпэўненыя, што най-
лепшы сродак ад перхаці — гільятына.

Між тым блакаваць доступ да сумнеўных 
рэсурсаў, фільтраваць кантэнт ад бруду так-
сама элементарна можна на узроўні асобна 
ўзятага хатняга камп’ютэра. Гэта як фільтр для 
вады. Кажучы мовай вайсковага прапаршчы-
ка: вучыце матчастку!

дзеля айца і сына…
Апалчыліся супраць распусты ў Сеціве і 

некаторыя дзеячы беларускай праваслаўнай 
царквы. Але зноў жа пытанне: ці ўсе святыя 
айцы добра ведаюць матчастку? Бо іх прапа-
новы надта ж тапорныя.

Дарэчы, каталіцкая царква выглядае 
ў гэтым сэнсе куды болей прагрэсіўна. Не 
прайграць бы канкурэнцыю, панове іерархі! 
Хаця дзеля справядлівасці дадамо, што па-
трыярх маскоўскі артыкулюе куды болей 
ліберальныя погляды на інтэрнет. Няўжо БПЦ 
хоча выглядаць на гэтым тле апірышчам аб-
скурантызму?

І яшчэ адно прагматычнае меркаванне 
для іерархаў: такі падыход наўрад ці пашы-
рыць сімпатыі да праваслаўя сярод моладзі. 
Паству страціце!

Зрэшты, гэта ведамасная праблема. А 
вось тое, што сеціўнымі «откровениями» свя-
тых айцоў пачнуць размахваць, нібыта була-
вой, чыноўныя змагары з іншадумствам, — 
гэта як піць даць. Мы ж, так бы мовіць, дзеля 
айца і сына…

Адэпты ачышчэння сеціва ад «сквер-
ны», праўду сказаць, адхрышчваюцца ад 
падазрэнняў у прасоўванні палітычнай цэн-

зуры. Крый божа, толькі дзеля маральнасці! 
Аднак пры гэтым спічрайтэры чамусьці 
ўкладаюць у вусны мітрапаліта апеляцыю да 
кітайскага досведу.

Але каму як не святым айцам ведаць, што 
добрымі намерамі мосціцца дарога ў пекла. 
Кітайскі досвед — гэта пекла для свабоды 
сеціўнай думкі.

Што характэрна — менавіта пад маркай 
змагання з распустай ды злачыннасцю.

на каго пастка?
Між тым міліцыя ды спецслужбы і так ма-

юць цэлы арсенал законаў ды метадаў, каб вы-
вуджваць у Сеціве тэрарыстаў, порнадзялкоў 
і падобную брацію. Што і робяць дастаткова 
паспяхова.

А вось рэгістрацыя вэб-СМІ — ідэя фікс 
нашых дзяржаўных мужоў і дам — дапаможа 
тут як хваробе кашаль. Бо вэб-СМІ такой бры-
дотай не займаюцца.

Аматары ж брудных спраў — паўтару 
каторы раз — не стануць у чаргу па ліцэнзіі 
перад дзвярыма Мінінфарма. Пастка чакае 
нармальных журналістаў. Дык без дурняў: 
каго шчаміць сабраліся, панове?

Скажуць: ну, а хіба ўсе інфармацыйныя 
вэб-рэсурсы белыя ды пухнатыя? Так, варта 
пагадзіцца: свабода слова, як і любая сва-
бода, вымагае адказнасці. Напрыклад, аба-
рона аўтарскага права для Сеціва сапраўды 
асабліва актуальная: крадуць кантэнт, саб-
бакі! Але тут трэба проста скарыстоўваць 
дзейныя законы. Вучыце матчастку!

Далей, у інтэрнеце сапраўды багата 
хамства і бескультур’я. Але, як правіла, на 
форумах. Праблема вырашаецца праз ма-
дэрацыю. У гэтым сэнсе многія заходнія 
рэсурсы дзейнічаюць болей прынцыпова і 
тэхналагічна. Трэба пераймаць і нашым. Так-
сама вучыце матчастку.

Бываюць канфлікты з прафесійнай эты-
кай і у асобных вэб-медый. Але і тут развітыя 
дэмакратыі выпрацавалі нармальны, дзейс-
ны механізм. Ён тычыцца усіх СМІ і называ-
ецца самарэгуляваннем. Адмысловыя адмуд-
смены і рады па этыцы разбіраюць грубыя 
фолы і выносяць вердыкты.

Заўважце: чыноўнік з адміністрацыйнай 
сякерай адпачывае. А эфект большы, і правы 
са свабодамі пачуваюцца нармальна.

сон розуму спараджае 
пачвараў

І дазвольце наіўны абзац. Калі спадарыня 
Пяткевіч мае на ўвазе менавіта такі замежны 
досвед, а не вэб-душылаўку асобных азіяцкіх 
рэжымаў, то давайце супрацоўнічаць. БАЖ 
даўно ўзняў голас за этыку ў Сеціве, распачаў 
кампанію «Чысты Байнет». Падтрымайце!

Давайце супольна адукаваць і вэб-
пісьменнікаў усіх масцяў, і наша чынавенства, 
і нават святых айцоў, калі захочуць.

Каб найперш вучылі матчастку — тонкі 
механізм Павуціння, метады нейтралізацыі 
сапраўдных пагроз, а не іншадумства, леп-
шы сусветны досвед самарэгулявання гэтай 
цудоўнай вынаходкі чалавечага розуму.

Тое, што многія айчынныя чыноўнікі не 
маюць доступу да інтэрнета ці маюць з ка-
марову дзюбу, не лезе ні ў якія вароты. Сон 
розуму спараджае пачвараў.

Увядзіце ў атэстацыю кадраў новыя 
крытэры: каб кожны быў і прасунутым юзе-
рам. Тады ніводзін не параўнае інтэрнэт са 
сметніцай. І рукі так свярбець не будуць.

А галоўнае, стане зразумела: гэта рэч, 
якую не закілзаеш, нават калі патраціць на 
віртуальную аброць болей грошай, чым на 
АЭС. Вучыце матчастку!

аляксандр Класкоўскі, 
baj.by.

алесь міхалевіч: Паехалі! 
27 студзеня аб пачатку сваёй прэзідэнцкай 

кампаніі афіцыйна абвясціў палітык Алесь 
Міхалевіч. За год да выбараў ён стаў першым 
апазіцыянерам, які кідае выклік Лукашэнку.

Месца для пачатку кампаніі Міхалевіч 
абраў досыць нечаканае — планетарый у пар-
ку Горкага. Журналісты і госці ўселіся ў залі, 
дзе экскурсавод старанна расказваў усё, што 
ведае пра зоркі, сузор’і, планеты і туманнасці.

«Цяпер перад дзецьмі змагу казырнуць 
ведамі, — казаў адзін знаёмы. — А то аказва-
ецца, што Плутон ад 2006 года не ў Сонечнай 
сістэме». Іншы знаёмы журналіст дзяліўся, што 
не быў у планетарыі гадоў трыццаць.

Зрэшты, спадзяванні, што заява аб па-
чатку кампаніі будзе зроблена акурат у 
планетарыі, не спраўдзіліся. Пасля лекцыі пра 
зоркі ўдзельнікі мерапрыемства рушылі ў бок 
кавярні «Жар Птушка». Там Міхалевіч і зрабіў 
свой выступ.

Міхалевіч падняўся на другі паверх уста-
новы, каб узяць слова, і глядзеў на астатніх 
зверху ўніз. Гаварыў па беларуску. Ён адразу 
сказаў, што ягоная кампанія будзе грунта-
вацца на прынцыпова новых для беларускай 
палітыкі пазіцыях. Кампанія ж будзе рабіцца 
беларусамі для Беларусі.

Касцяк каманды складуць адукаваныя 
людзі, станаўленне якіх адбывалася ўжо ў не-
залежнай краіне. Шмат хто з іх працаваў на 
Захадзе, але вярнуўся ў Беларусь, зазначыў 
Міхалевіч. Яны крытычна ставяцца, як да 
дзейснай улады, так і да апазіцыі.

Гэта былі тэзісы першай часткі выступу. 
Потым па ангельску пачалі спяваць невядо-
мыя музыкі, якіх ніхто не прадставіў.

У другой частцы прамовы Міхалевіч стаяў 
побач з экранам, дзе была выява ракеты, гато-
вай да старту. Палітык зазначыў, што найперш 
ён будзе працаваць з адукаваным гарадскім 
насельніцтвам. Міхалевіч упэўнены, што ні ў 
каго з палітыкаў такой вялікай падтрымкі ад 
гэтага пласта насельніцтва, як у яго, не будзе.

Міхалевіч сказаў, што ягоная кампанія не 
будзе грунтавацца на крытыцы супернікаў, 
яна будзе базіравацца на агітацыі сваёй пра-
грамы і сваіх моцных бакоў.

«Мы не за апазіцыю, мы не за ўладу. Мы — 
за Беларусь», — казаў палітык.

Міхалевіч пазбягаў гаварыць слова «я», 
замест яго ўжываючы «мы», падкрэсліваючы, 
што без каманды гэтая кампанія немагчымая.

Мерапрыемства наведалі намеснік 
старшыні Партыі БНФ Ігар Лялькоў, стар-
шыня Вялікай Рады «Бацькаўшчыны» Але-
на Макоўская, старшыня Таварыства аховы 
помнікаў гісторыі і культуры Антон Астаповіч, 
лідэр руху «Разам» Вячаслаў Сіўчык.

Міхалевіч падкрэсліваў, што яго 
падтрымліваюць некаторыя бізнес 
супольнасці ўнутры краіны, а таксама 
ўплывовыя прадстаўнікі дыяспары. «Кампанія 
будзе праводзіцца выключна за беларускія 
грошы, што будзе адрозніваць яе ад іншых 
кандыдатаў», — сказаў А.Міхалевіч. 

«Старт ракеты пачаў засваенне космасу. 
Мая каманда адпраўляецца ў складаны шлях. 
Паехалі!» — так палітык скончыў свой выступ.

Потым ён паведаміў журналістам, што бу-
дуць асобныя прэзентацыі ягонай каманды і 
праграмы. «Я ўпэўнены ў сваіх сілах», — сказаў 
палітык.

Задачай максімум ён назваў перамогу 
на выбарах, а задачай мінімум — заручыцца 
падтрымкай сярэдняй класы. Міхалевіч не 
збіраецца ўдзельнічаць у вылучэнні адзінага 
ад апазіцыі. 

Пасля быў невялікі фуршэт, дзе Міхалевіч 
падняў тост «За перамогу!».

Зміцер Панкавец.
Алесь Міхалевіч. Нар. у 1975. Ён з 

сям’і навукоўцаў. Быў адным з першых 
выпускнікоў Коласаўскага ліцэя. Скончыў 
БДУ па спецыяльнасці паліталогія, праходзіў 
стажыроўкі ў Варшаве і Оксфардзе. Быў 
лідэрам Задзіночання беларускіх студэнтаў, 
доўгі час уваходзіў у Партыю БНФ. Быў дэпута-
там Пухавіцкага райсавета. Жанаты, мае дзвюх 
дачок.

змагарам за мараль 
у інтэрнеце...

Председатель Конституци-
онного суда Петр Миклаше-
вич рассказал, соответствуют 
ли Конституции соглашения 
Таможенного союза, как мож-
но отменить смертную казнь 
и почему суд не проверяет за-
конность указов президента. 

В ходе пресс-конференции, 
на которой председатель 
Конституционного суда Петр 
Миклашевич рассказал жур-
налистам о «Состоянии Кон-
ституционной законности 
в Беларуси в 2009 году», он 
признался, что КС проверял 
соответствие юридическим 
нормам документы по созда-
нию Таможенного союза. Но 
рассказал, что проверка эта 
была формальной.

Петр Миклашевич: «Мы 
проверяли в порядке пред-
варительного конституцион-
ного контроля эти документы 
по порядку принятия, форме 
принятия этих законов, ком-
петенции органов, которые 
их приняли. Таким образом, 
по формальным юридическим 
процедурам».

Отвечая на вопрос корре-
спондента «Еврорадио», пред-
седатель КС сказал, что при-
нятые не так давно поправки 
в закон «Об оперативно-
розыскной работе» не про-
тиворечит конституционным 
нормам. Речь идет о том, 

чтобы правоохранительным 
органам позволили прово-
дить оперативно-розыскные 
мероприятия, прослушивать 
телефоны и так далее без со-
ответствующей санкции про-
курора.

Петр Миклашевич: «Здесь 
прямого противоречия кон-
ституционным нормам и по-
ложениям не видим мы. Мы 
рассматривали положения 
данного закона в суде в по-
рядке предварительного кон-
ституционного контроля и ис-
ходя из статьи 23 Конституции, 
которая дает возможность в 
целях национальной безопас-
ности, защиты правопорядка 
и охраны здоровья делать 
определенные ограничения, 
то здесь, соответственно, было 
принято соразмерное ограни-
чение в целях усиления борь-
бы с преступностью».

Таким же законным считает 
Петр Миклашевич и получен-
ное правоохранительными 
органами разрешение аре-
стовывать людей без санк-
ции прокурора. Достаточно 
личного разрешения на это 
руководителей МВД, КГБ или 
Департамента финансовых 
расследований.

Что касается отмены смерт-
ной казни, то председатель КС 
назвал два пути решения это-
го вопроса.

Петр Миклашевич: «Два 
возможных варианта вве-
дения моратория на смерт-
ную казнь. И здесь я никаких 
конституционно-правовых 
препятствий не предусма-
триваю. Что касается отмены, 
это уже второй этап приня-
тия окончательного решения, 
то здесь есть определенные 
конституционно-правовые 
аспекты».

Что это за аспекты, предсе-
датель суда не уточнил. Толь-
ко заметил, что одни статьи 
конституции можно изменять 
решением главы государства 
или депутатов, а другие - толь-
ко при помощи референдума. 
И дал понять, что здесь без ре-
ферендума не обойтись.

В прошлом году Конститу-
ционный суд проверил 104 
закона, принятых депутатами 
Палаты представителей. Все 
они были признаны соответ-
ствующими Конституции. «Ев-
рорадио» поинтересовалось, а 
проверил ли КС хоть один указ 
президента. На что получило 
ответ, что никто не обращался 
к ним с просьбой это сделать. 
Напомним, что полномочиями 
обращения в Конституцион-
ный суд обладают только пре-
зидент, депутаты обеих палат, 
правительство, высший и хо-
зяйственный суды.

«Еврорадио».

ПрослушКа телеФоНов без саНКцИИ 

Высокая кіроўная асоба падкінула аргументаў на карысць дзяржаўнага рэгуляван-
ня інтэрнета. ды такіх, што нібыта і язык не павернецца пярэчыць.

гэта неабходна дзеля абароны маральнасці, аўтарскіх правоў ды правоў чала-
века, заявіла на семінары ідэолагаў наталля Пяткевіч, першая намесніца кіраўніка 
прэзідэнцкай адміністрацыі. так, маўляў, і за мяжой робіцца.

Праваабаронцы, па ідэі, пасланыя ў накдаўн.


